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VELIKA PROSLAVA
(Nadaljevanje s 1. strani)
pini odreda predvojaške vzgoje
mesta Ilirske Bistrice s pomoč¬
jo civilnega letalstva iz Postoj¬
ne, ki je z akrobacijskim letom
naznanilo začetek velikega br¬
kinskega slavja. Veliko parti¬
zansko slavje v Brkinih je za¬
čel prvoborec Anton Dolgan-
Branko, ki je prisrčno pozdra¬
vil vse udeležence velikega ju¬
bilejnega partizanskega sreča¬
nja v Brkinih. Za tem je tov.
Leopold Krese-Jošt, ki je med
NOV prav tako nekaj časa de¬
loval v Brkinih, v krajšem na¬

govoru orisal nekaj zgodovine
osvobodilnega boja ter povoj¬
nega razvoja brkinskega pod¬
ročja kot nedeljive celote ju¬
goslovanskega prostora. Poseb¬
no se je zadržal pri vlogi in
pomenu Brkinov kot središča
upora južne Primorske in ope¬
rativnega dela političnih delav¬
cev ter komandnega kadra vo¬
jaških enot.
Veliko partizansko slavje je

potekalo v izrednem prijatelj¬
skem vzdušju, saj so se tu sre¬
čali številni partizanski prija-
telji-borci, ki so vztrajno in ne¬
izprosno bili boj za osvobodi-

Občinski odbori strokovnih sindikatov
Proti koncu junija so bili trije

ustanovni občni zbori sindikata
družbenih služb, storitvenih de¬
javnosti ter industrije in rudar¬
stva.
Do letos so strokovni sindikati

obstajali le v republiškem meri¬
lu in jih je bilo kar štirinajst.
Po sklepu Centralnega sveta ZS
Jugoslavije so se nekateri stro¬
kovni sindikati združili ali bolje
povedano reorganizirali, tako da
imamo danes šest strokovnih sin¬
dikatov v republiškem merilu.
V občinskem merilu imamo se¬

daj tri strokovne sindikate. Prvi
je sindikat družbenih služb, ki
zajema štiri sindikalne podružni¬
ce z 290 člani (prosvetni delavci,
zdravstveni delavci, bančni de¬
lavci in delavci v javni upravi).
Sindikat storitvenih dejavnosti

zajema štiri sindikalne podruž¬
nice z 230 člani (gostinski delav¬
ci, delavci v trgovini, delavci ko¬
munalnega podjetja in delavci
stanovanjske skupnosti).
Vsekakor najmočnejši je sin¬

dikat industrije in rudarstva, ki
zajema kar 16 sindikalnih po¬
družnic z 2095 člani ali 65,6% od
vseh zaposlenih v občini. Da se
nismo odločili za ustanovitev
strokovnega sindikata tudi v dru¬
gih strokah, n. pr. v kmetijstvu
ali prometu, je razlog v tem, da
obstoja v omenjenih strokah le
ena oziroma po največ dve po¬
družnici z majhnim številom član¬
stva. Te sindikalne podružnice
bodo še nadalje vezane na občin¬
ski sindikalni svet. Morda se bo
kdaj v prihodnosti pokazala po¬
treba po ustanovitvi strokovnega
sindikata v občinskem merilu tu¬
di v teh strokah.
Reorganizacijo sindikata sta na¬

rekovali poglobljena vsebina in
nove metode dela. Danes mora
sindikalno delo izhajati iz teme¬
ljitih analiz. Če smo pred leti
ugotavljali, da je sindikalna po¬
družnica delovna, če zna dobro
organizirati izlete in poceni na¬
baviti za svoje člane ozimnico,
potem je to danes spričo poglob¬
ljene vsebine dela premalo. Ure¬
janje notranje zakonodaje, dvi¬
ganje produktivnosti dela, deli¬
tev dohodka po delu so vpraša¬
nja, ki zahtevajo temeljitih pro¬
učevanj in mobilizacije vseh sil,
saj je prav od teh vprašanj odvi¬
sen naš standard.

. Delovni kolektivi v družbenih
službah so opravili obsežno delo
pri razvijanju lastnih oblik sa¬
moupravljanja in delitve dohod¬
ka po delu. Poleg pravil svoje
organizacije so izdelali in spre¬

jeli še vrsto drugih pravilnikov
in pravnih aktov, ki urejajo no¬
tranje odnose. Žal da vse to gra¬
divo v nekaterih kalektivih ni
doživelo širše in temeljitejše raz¬
prave, zato obstojajo še mnoge
nejasnosti.
Kolektivi v storitvenih dejav¬

nosti ugotavljajo, da jih težave iz
prejšnjih let, tako objektivne ka¬
kor tudi subjektivne, spremljajo
tudi v letošnjem letu. Vsled tega
trpi produktivnost dela, kar spre¬
mlja sorazmerno nizke osebne
dohodke- V teh dejavnostih je v
ospredju tudi vprašanje pomanj¬
kanja kadrov. Za nižji in srednji
strokovni kader so letos že spre¬
jeli nekatere odločitve, tako v
pogledu štipendiranja in glede
vzgoje na delovnem mestu. Nekaj
pa bo treba storiti tudi za višji
strokovni kader in to brez odla¬
šanja.
Delegati občnega zbora indu¬

strije so ugotovili, da se proiz¬
vodnja v glavnem ugodno razvi¬
ja. Dinamiko na tem področju
spremljajo mesečno. Vsekakor
premalo pa je bilo storjenega od
strani sindikalnih podružnic v
pogledu izdelave statutov. Delo
je obtičalo nekako na začetni fa¬
zi. Statuti postajajo danes nuj¬
nost in potreba kolektivov. Zato
bo moralo vse nadaljnje delo po¬
tekati na temeljito pripravljenih
razpravah z vsemi člani kolek¬
tiva.
Precej je bilo povedanega tudi

v pogledu prehoda na 42-urni de¬
lovnik. Največ izkušenj si je v
tem pogledu pridobil kolektiv ^
Lesonitu, ki je ta prehod zasno¬
val že pred štirimi leti in upa,
da bo zaključen do konca tega
leta. Izkušnje v Lesonitu zgovor¬
no kažejo, da prehod na 42-urni
delovnik ni in ne more biti plod
administrativnega ukrepa, temveč
postopni prehod z izboljšanjem
notranje organizacije dela in dvi¬
gom produktivnosti. Zato je nuj¬
no, da se v delovnih organizaci¬
jah osnujejo posebne strokovne
komisije, katerih naloga bo pro¬
učiti možnost in način prehoda.
42-urni delovnik je kategorija,
ki bi vsekakor morala biti obde¬
lana tudi v statutu.
V razpravi so bila načeta tudi

druga vprašanja, o katerih pa
več še kdaj drugič.
Občni zbori so po razpravi iz¬

volili ustrezne občinske odbore
strokovnih sindikatov. Novim od¬
borom moramo čestitati in zaže¬
leti obilo uspeha v nadaljnjem
delu. L. S.

tev naše Primorske izpod jar¬
ma tujih izkoriščevalcev.
Po končanih pozdravnih na¬

govorih je bila v spomin vsem
padlim borcem in talcem v ča¬
su NOV v Brkinih odkrita
spominska plošča na stavbi
osnovne šole v Preložah, po
končanem slavnostnem sporedu

pa je bila za vse udeležence
prirejena velika veselica na
prostem, ki je še bolj razve¬
drila in sprostila vse uedele-
žence, saj so se vseskozi slišali
odmevi partizanskih in narod¬
nih pesmi, ki so jih peli števil¬
ni pevski zbori z udeleženci te
velike proslave.

Pogled na množico in tribuno med zborovanjem Foto: Jože Keuc

Komandant »Mladinskega odreda« predvojaške vzgoje, rezervni ka¬
petan I. klase Edo Valenčič, daje raport znanemu brkinskemu bor¬
cu tovarišu Branku Foto: Čeligoj

A/ VJ

Pionirji ob spominski plošči v Preložah pred odkritjem
Foto: Jože Keuc
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Vsako leto, predvsem ob ko ncu obdobij kot so polletje, de-čuje nastali izpad. Povečanje pro- Ostala podjetja, ki izvažajo iz
vetmesečje ali konec leta, nas zanima, kako in kaj smo delali.
To pride v poštev še posebej v gospodarstvu, kjer nas zanima, ali
smo in kako smo izpolnili zadane naloge. Če ugotovimo, da na¬
log nismo opravili zadovoljivo, iščemo vzroke in jih skušamo
odpraviti. Če pa gospodarjenje poteka normalno, skušamo svoje
delo še bolj pospešiti in izpopolniti.

daje blaga, ki znaša napram lan- našega območja, svojo nalogo za-
skoletnemu obdobju 10,8%, je del- dovoljivo rešujejo, saj je Topol
no tudi posledica povečanja cen. že prekoračil plan za 6,6%. Ugod-
Od ostalih neživilskih trgovin mo- no poteka izvoz tako furnirja kot
ramo omeniti predvsem Peko, ki rezanega lesa in bo plan po do-

V današnjih ugotovitvah bomo
obravnavali izključno le finanč¬
ne realizacije za prvo polletje po-
slovnega leta i9b3, to pa zato,
ker so podatki o finančnem po¬
slovanju najoolj verodostojni, Ker
temeljijo na periodičnem obra¬
čunu — iz ten podatKov pa se
dajo tudi najbolj prikazati zna¬
čilni pokazatelji uspešnosti po¬
slovanja kot so rentabilnost, pro¬
duktivnost in ekonomičnost. Ker
periodični obračuni še niso do
stavljeni, bo analiza le-teh priob¬
čena v naslednji številki našega
časopisa. Vsied tega si bomo da-
nes ogledali, zaradi pomanjkanja
prostora bolj na kratko, kako je
v prvem polletju potekla realiza¬
cija lizičnega obsega industrijske
proizvodnje, obseg blagovnega
prometa in izvoz in bomo poiz¬
kušali podati v grobih obrisih
glavne značilnosti in vzroke za
morebitne izpade z ozirom na
plan.
Oglejmo si najprej, kako je po¬

tekal fizični obseg industrijske
proizvodnje. Krivulje gibanja re¬
alizacije lizičnega obsega poteka¬
jo v glavnem v smeri več ali
manj konstantnega naraščanja,
kar nam potrjuje, da v posamez¬
nih gospodarskih organizacijah
industrijskega značaja ni bilo
večj i h-, zastojev. Ce pa po drugi
strani pogledamo, kakšna je bila
dinamika tega naraščanja, vidi¬
mo, da gredo vzporedno z dina¬
miko le Lesonit, Iplas in Topol.
Ostala podjetja so nekoliko zao¬
stala, kar velja predvsem za Eko¬
nomski enoti KIK, Tovarne or¬
ganskih kislin in Snežnik.
Tovarna lesovinskih plošč je

v prvem polletju dosegla najvišji
zrocent piana, saj znaša 60%. To
prekoračenje je posledica pred¬
vsem nemotene proizvodnje v
glavnem v vseh obratih, kljub te¬
mu, da se od časa do časa po¬
javljajo težkoče, ki pa jih kolek¬
tiv s prizadevnostjo dokaj hitro
odpravlja. So pa v zadnjem času
nastale težave z domačimi suro¬
vinami, saj obstaja nevarnost, da
ne bo pravočasno prihajala osnov¬
na surovina — žamanje. Prav ta¬
ko so težave z uvoženim repro-
materialom in še nekatere druge
nevšečnosti, kar vse vpliva na iz¬
vrševanje zadanih nalog. V pri-

• merjavi z istim obdobjem lan¬
skega leta je letošnja proizvodnja
večja za celih 210,6%.. Ob pomisli
na to, da se je lani ravno v tem
obdobju vršila rekonstrukcija,
moramo primerjavo izpustiti. Re¬
alnejša sliko o pridobitvi, ki je
nastala v rekonstrukciji, nam da
primerjava 1963/61. Takrat je in¬
deks nekoliko nižji in znaša 190,2,
torej je povečanje 90,2%.
Podjetje TOPOL se je v prvih

dveh mesecih letošnjega leta zna¬
šlo v nekoliko kritičnem položa¬
ju- Izredno nizke temperature so
po eni strani ovirale in onemogo¬
čale vsa zunanja dela in so pa-
rilne jame predstavljale ozko grlo
v proizvodnji, po drugi strani pa
je obstojal in še obstoja problem
pomanjkanja hlodovine. Žagarski

obrat je vsied tega izkoriščen le
s 60 %. Kljub tem, precej objek¬
tivnim težavam je podjetje še
ujelo dinamiko plana s 50,6% in
povečalo obseg proizvodnje za
12,9% v primerjavi z lanskim I.
polletjem. Še vedno pa se borijo
s kadrom, saj primanjkuje kadra
z visoko in srednjo izobrazbo.
Upajo, da se bodo delovna me¬
sta vsaj za silo izpopolnila s
štipendisti.
Obrat Iplasa v Podgradu dose¬

ga svoj plan s 55,8% in je za ce¬
lih 56,1% večja realizacija kot v
lanskoletnem obdobju; tudi ta
obrat je imel določene težave za¬
radi vremenskih neprilik, a je za¬
mujeno hitro nadoknadil. Prav
tako pa imajo težave s kadrom,
ker primanjkuje predvsem sred¬
njega strokovnega kadra.
V obratu Javor na Baču izpad

5% izpod dinamike ni tako kriti¬
čen, da ne bi mogli v bodočih
mesecih nadoknaditi. Tu je kriva
predvsem zima in so kljub temu
povečali svojo proizvodnjo v pri¬
merjavi z 1. 1962 za 16%.
Bolj zaskrbljujoč je izpad v

KIK. TOK je dosegel 43% plana,
Snežnik pa šele 38,6%. Mogoče
pridejo ravno pri TOK še najbolj
do izraza vremenske razmere.
Obrati, ki bazirajo na predelavi
mleka, so bili najbolj prizadeti
zaradi slabega dotoka surovine
vsied neprevoznosti cest. Drugi
vzrok pa je bila tudi dobava raz¬
nih surovin za proizvodnjo vin¬
ske kisline. EE Snežnik je tukaj
sicer prikazala izpad, je pa po
drugi strani močno prekoračila
planirani izvoz, kar bo obravna¬
vano pozneje.
Če vkapituliramo vse nakazane

rezultate, ugotavljamo, da je in¬
dustrija kot celota s svojim ob¬
segom proizvodnje nad dinamiko
za 3,5% in da je prekoračena lan¬
skoletna realizacija za 74,4% (pri
čemer je upoštevana proizvodnja
Lesonita za leto 1962). Prav tako
je v primerjavi z lanskim obdob¬
jem narasla povprečna delovna
sila za 7,6%, a je še vedno pod
planom za 3%, kar daje slutiti,
da se je produktivnost na splošno
v industriji dvignila.
Blagovni promet poteka v glav¬

nem zadovoljivo tako v trgovini
na debelo kot v trgovini na drob¬
no- Ker je obstajala bojazen za¬
radi izgube tržišča na reškem ob¬
močju, je bil postavljen plan v
trgovini na debelo nižje, kot se
je predvidevalo. To je delno
upravičilo tudi realizacijo v pr¬
vem polletju, saj je le za 2,3%
večja kot lansko leto v istem ob¬
dobju, a za 11% nad dinamiko,
saj je plan dosežen le s 45,7%.
Vzroke za to bi mogoče iskali v
premajhnem asortimanu blaga, ki
ja na razpolago, včasih v prepo¬
časni oskrbi poslovalnic z bla¬
gom itd. Toda dejstvo je, da se v
trgovini običajno več realizira in
proda v drugem polletju in da
je trgovsko podjetje Ilirija inter¬
no razbilo letni plan na 47% za
I. polletje in 53% na drugo pol¬
letje, kar do neke mere opravi-

too K nvesect
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nam vsiljuje pomisleke v upravi¬
čenost obstoja takih malih po¬
slovalnic in v njihovo ekonomič¬
nost.

%

Delovna sila se giblje v skladu
s planom in je za 2% nižja zapo¬
slenost kot v lanskem letu.
Zelo pomembno in aktualno

vprašanje je izvoz. Planska na¬
loga, izvoziti za 1,664.500 dolar¬
jev, je bila v prvih šestih mese¬
cih realizirana z 39,8% oz. s 45,2%,
če izvzamemo Iplas, ki sploh še
ni letos izvažal.
Za nastali izpad je glavni vzrok

vsekakor šele 17,2% realizacija
planiranega izvoza v Lesonitu.
Izvoz Lesonitovih artiklov, pred¬
vsem lesonitnih plošč, je postal
pereč problem. Glavna ovira so
predvsem tuji in pa naši konku¬
renti, ki močno zbijajo ceno n&
tujem tržišču. Takoj se vrine
vprašanje, kako je to mogoče, to¬
da ob upoštevanju vseh olajšav
(predvsem regresov na prevoz),
ki jih uživajo druga naša podje¬
tja v državi, nam je pojasnjena
nekonkurenčnost lesonitnih plošč,
ki po kvaliteti gotovo prekašajo
izdelke ostalih tovarn pri nas. Si¬
cer je nekaj pogodb že sklenje¬
nih, toda inozemski kupci so za¬
htevali revizijo cen, kar je tudi
zavrlo realizacijo izvoza. V koli¬
kor se ta problem ne bo uredil
na zadovoljiv način, obstaja re¬
sen problem za Lesonit.

sedanjih ocenah prekoračen. Naj¬
bolj pa je plan izvoza prekora¬
čil Snežnik z izvozom mesa in
žive živine, kljub težavam, ki jih
imajo z izvozom v Anglijo- To¬
krat so neugodne vremenske raz¬
mere vplivale pozitivno, ker so
italijanski kupci preusmerili na¬
kup zaradi slabih prometnih zvez
v začetku leta predvsem na bliž¬
nje in bolj dostopno območje. V
prvem polletju je plan dosežen
z 86,1% in bo močno prekoračen,
v kolikor se bo gibal še naprej
v dosedanji dinamiki.
Slabši je izvoz v TOK. Izvoz

mleka poteka sicer v skladu s
planom, vendar pa bo izvoz ci¬
tronske, vinske in metovinske ki¬
sline po predvidevanju realiziran
šele v začetku IV. tromesečja.
V Iplasu imajo velike težave za¬

radi uvoza osnovnih surovin, ne¬
sodobne opreme in velike med¬
narodne konkurence. Naročila, ki
so jih imeli, so inozemci pozneje
stornirali bodisi zaradi visokih
cen pa tudi zaradi nepravočasne
dobave. Nadaljnji vzrok pa so
tudi dimenzije blokov pene, ki
jih zaradi nezadostne opreme ne
morejo izdelovati.
To bi bila torej delna — za¬

časna podoba našega gospodarje¬
nja v I. polletju letošnjega leta.
Uvodoma je bilo že omenjeno, da
bodo ostali pokazatelji objavljeni
v prihodnji številki glasila.

KMETIJSKO INDUSTRIJSKI KOMBINAT
ILIRSKA BISTRICA — Vojkov drevored 14

želi pridobiti nove sodelavce za naslednja
delovna mesta:

KVALIFICIRANE AVTOMEHANIKE

KVALIFICIRANE MEHANIKE - \)"

NEKVALIFICIRANE DELAVCE
v kemični stroki.

Osebni dohodki po pravilniku o delitvi osebnih dohod¬
kov delavcev podjetja. — Ponudbe pošljite splošnemu
sektorju podjetja.
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uspehi
▼ podjetju

v I. polletju
1963

I. Proizvodnja in produktivnost:
Po zelo neugodnih rezultatih v
prvih treh mesecih letošnjega le¬
ta zaradi neugodnih vremenskih
razmer so uspehi, ki jih je pod¬
jetje doseglo v nadaljnjih mese¬
cih, zadovoljivi. Po glavnih sku¬
pinah proizvodov so bili doseženi
naslednji rezultati:

izdelkov in separatorjev, izražen
v vrednosti, predstavlja le 8 mi¬
lijonov ter je pokrit s presežkom
žagarske in turnirske proiz¬
vodnje.
Ce primerjamo doseženo pro¬

izvodnjo prvega polletja 1963 s
proizvodnjo leta 1962, potem lah¬
ko ugotovimo, da proizvodnja
konstantno raste, za kar gre ve¬
lika zasluga organom upravlja¬
nja, ki so budno spremljali do¬
gajanja in pravočasno izvajali
potrebne ukrepe, in delovnemu
kolektivu, ki se je boril za dose¬
go boljših rezultatov in za to
žrtvoval marsikatero nedeljo. Fi¬
nančni plan proizvodnje je bil
dosežen s 100,3%. Analiza o giba-
v primerjavi z zgoraj navedeni-
nju zaposlenih in o vloženih urah
mi dosežki potrjuje, da je pro¬
duktivnost dela močno porasla.
Primerjalni indeksi nam pove- -
do, da se je delovna sila v pri¬
merjavi s prvim polletjem 1962
znižala za 10,3%, proizvodnja pa
se je povečala za 5,6%.
V preteklem letu je bilo po¬

vprečno zaposlenih 419 delavcev,
v tem letu pa 376, kar pomeni,
da je produktivnost porasla za
15,9%.
Pri izkoriščanju surovin opa¬

žamo določena odstopanja od
planskega izkoriščanja, zato bo v
bodoče potrebno vložiti vse na¬
pore, da se vsaj pri najvažnejših
surovinah doseže maksimalno iz¬
koriščanje in tako znižajo proiz¬
vodni stroški. Doseganje boljše
stopnje izkoriščanja je najbolj
potrebno pri orehu, katerega na¬
bavna cena iz leta v leto nara¬
šča ter je v tem letu dosegla po¬
vprečno ceno 104.000 din po m3 .
V tem letu je podjetju uspelo

zagotoviti potrebno kvalitetno
furnirsko hlodovino. Pri oskrbi
žagarske hlodovine pa pričakuje¬
mo, da bomo imeli do konca leta 4
precej težav, ker ni dovolj zalog
za prve mesece prihodnjega leta-
Rešitev je le v povečani dobavi
žagarske hlodovine iz lokalnih
gozdov ,ki je sicer možna, če bi
spremenili distributivni kriterij.
Dejstvo je, da dobimo po tej

distribuciji letos še manj hlodo¬
vine kakor v prejšnjem letu ter

nam bo primanjkovalo 2000 do prodajo šele v drugi polovici izvoza, si delovni kolektiv priza-
3000 m3 jelove hlodovine za ne¬
prekinjeno obratovanje

leta.
Tudi v tem letu

deva, da bi svoje postavljene na-
amo loge izvršil in po njihovih pred-

že itak izkorišča svoje kapacitete zadovoljiv porast izvoza furnirja
le s 60%. in rezanega lesa. Primerjalni
II. Gibanje prodaje in nabave:

Fakturirana vrednost proizvede¬
nega blaga se je povečala na-
pram lanskemu letu za 11,5%.
Plan prodaje za prvih 6 mesecev
pa ni bil v celoti izpolnjen. Od

nam
prvem polletju 1963 v primerjavi
z istim obdobjem preteklega leta

videvanjih bodo svoj plan do
konca leta realizirali. Važno je
poudariti, da se je izvoz napram
letu 1962 povečal v celotni obči¬
ni takole: v letu 1962 je blo izvo-

povečal za 42,4%. Na osnovi do- ženega za 303.519 dolarjev, v le-
sedanjih acunamo tu 1963 pa je predviden izvoz v
da bo izvoz do konca leta dose- vrednosti 662.968 dolarjev.

planirane prodaje 440,885.000 je gel vrednost 600.000 dolarjev in
dejansko izpolnjenih le 435,409.000
din 8%. Upoštevati je tre¬
ba, da je dinamika prodaje v
drugem
ko pričakujemo

ugodnejša. Lah-
da bomo krili

dosedanji izpad prodaje. Kon¬
junktura za furnir je tako na

bomo na območje
to izvozili nad 60% vsega blaga.
Uvoz blaga napram izvozu je
naše podjetje skoraj nepo¬

memben. Celokupna vrednost
uvoza napram izvozu iznaša 4 do
5% vrednosti izvoza. Podjetje

Razprava se je dotaknila sta¬
nja in gibanja blagovnega pro¬
meta. Iz podane analize je
vidno da je za prvih šest mese¬
cev realizirani plan zadovoljiv,
saj je dosegel 49,7% Ce upošte¬
vamo, da se blagovni promet po¬
spešuje v drugi polovici leta, bo-

domačem kot na tujem tržišču uvaža predvsem reprodukcijski do postavljena predvidevanja do-
zelo ugodna in se skoraj vsa pro- material, deloma eksotično hlo- sežena. V blagovnem prometu je
izvodnja furnirja sproti proda, pri dovino, nekatere stroje in nado- najbolj kritična trgovina s čev-
čemer dosegamo še kar zadovo- mestne dele. V prvih šestih me- iji. Le-te so daleč pod planom.
Ijive prodajne cene. Nekoliko secih letošnjega leta je podjetje zato so člani plenuma predlaga-
stagnacije je v pohištvenih izdel- uvozilo cca 415 m* eksotične l
kih in v rezanem lesu, ki se iz dovine raznih drevesnih vrst.
že znanih razlogov bolj plasira v C- K.

Polletni
občine Ilirska

gospodarstvu
Bistrica

Dne 14. julija 1963 je imel Ob¬
činski odbor SZDL Ilirska Bistri¬
ca svojo IV. redno sejo plenuma,
na kateri je analiziral dejavnost
in aktivnost SZDL za I. polletje
ter ugotovil, da se je ta najbolj

^ • vmnožična organizacija vse boij
približala in prilagodila novim
nalogam, ki se iz dneva v dan
porajajo. Posebna aktivnost član¬
stva in -vodstev se je pokazala
že ob razpravi predosnutkov usta¬
ve, še posebno pa so se izkazala
vodstva vaških in krajevnih od¬
borov ob pripravah na volitve.
Ti dve tako odgovorni nalogi je
SZDL skupaj z ostalimi družbe¬
no političnimi organizacijami
uspešno izvršila. Ce povemo, da
smo na volitvah dosegli 95% ude¬
ležbe, smo lahko zadovoljni. Po¬
leg gornjega pa je SZDL v tem
razdobju posegala tudi na druga
področja dela, saj je pripravila
več posvetovanj ter nakazala vr¬
sto rešitev tako gospodarskega
kot političnega karakterja. Konč¬
no je plenum ugoovil, aa postaja
SZDL nosilka neposrednega od¬
ločanja in upravljanja državlja¬
nov.
Plenum je analiziral gibanje

gospodarstva za I- poiiecje ter
ugotovil, da so kljub dokaj sla¬
bim pogojem, v Katerih so se
znašle gospodarske oi&anizacije
v začetku leta, posebno tesna in¬
dustrija, ki je vsled vremenskih
neprilik ostala skoraj brez osnov¬
nih surovin, rezultati dokaj za¬
dovoljivi. Vremenske neprilike so
vplivale tudi na druge gospodar¬
ske dejavnosti, predvsem na cest¬
ni promet ter gozdarstvo.

Dobra organizacija dela, iz¬
najdljivost delovnih kolektivov
pa je premagala gornje težave,
tako da je uspeh gospodarstva
povsem zadovoljiv. Tovarna Le¬
sonit je svoj plan realizirala s
64,4%, Topol s 50,6%, obrat Javor
Bač s 45,1%, KIK s 43%, Iplas
Podgrad s 55%, vsa industrija
skupaj pa je realizirala svoj plan
s 55%. Ti pokazatelji nam pove¬
do, da so bila letna predvideva¬
nja pravilno postavljena in če
bodo delovni kolektivi obdržali
sedanjo dinamiko proizvodnje,
bodo postavljene naloge doseže¬
ne in presežene.

problematiki izvoza in ugotovil,
da je v I. polletju plan izvoza re¬
aliziran le z 39,8%. Posebno je v
izvozu v zastoju Lesonit, ki je
svoj plan izvoza realiziral le s
17,2%, dočim so vse ostale delov-
nee organizacije uspešneje reali-

li, da bi bilo potrebno analizirati
možnosti o ustanovitvi enotnega
podjetja oziroma ene prodajalne,
ki bi lahko imela boljšo izbiro in
kakovostne čevlje. Zaradi neza¬
dostne izbire se potrošniki poslu¬
žujejo Reke in Ljubljane, kar
gre v škodo našim prodajalnam.
Plenum je razpravljal tudi o

problematiki zadružništva in opo¬
zoril, da je treba zagotoviti, da
bo odkupna mreža pravočasno
sposobna po zmernih cenah od¬
kupiti vse tržne viške, ki jih bo¬
do imeli proizvajalci na prodaj.
Plenum je tudi razpravljal o

nekaterih perečih problemih šol-
zirale plane izvoza. Čeprav je stva in o šolskih uspehih ter opo-
Lesonit zaradi objektivnih razlo¬
gov v trenutnih težavah glede

zoril, da je treba bolj energično
(Nadaljevanje na 5. strani)

Odkritje spominske plošče na Kalcu
Na gradu Kalcu so v počastitev dovinski pomen sestanka aktivi-

Dneva borcev priredili slavnost, stov v gradu Kalcu in veliko po¬
ki so se je udeležili številni borci žrtvovalnost borcev tega območ-
ilirskobistriškega in pivškega ob- ja. Govoril je tudi o znatnem go-
močja. Tu je bil namreč prvi se- spodarskem napredku pivškega
stanek aktivistov OF že leta 1941, območja na vseh področjih naše-
na katerem so bili sprejeti po- ga gospodarstva. Po končanem

(

Stolp gradu na Kalcu, v katerega je vzidana spominska

membni sklepi za začetek in raz- govoru je sledilo odkritje spomin-
mah narodnoosvobodilnega giba- ske plošče na gradu Kalcu,
nja na tem območju. Slavja so
se udeležili številni predstavniki
političnih in oblastnih organov iz
ilirskobistriške in postojnske ob¬
čine in prvoborci pivškega in ilir-
skobistriškega območja-
Udeležencem slavja je sprego¬

voril sekretar občinskega komite-

Napis na plošči pravi, da so se
v gradu Kalcu sestali septembra
1941 prvi aktivisti OF slovenske¬
ga naroda z območja Pivke in II.
Bistrice. Napis se končuje z le¬
po mislijo:
Naj plamen upora, vžgan v sr-

ja ZKS iz Ilirske Bistrice tov. Ed- cih ljudi, greje rodove svobodnih
Plenum je razpravljal tudi o vard Gregorčič, ki je orisal zgo¬ dni!
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Sredi junija je Ilirska Bistrica zopet enkrat naglo zaživela:
za dva dni, 20. in 21. VI., so se tu zbrali strokovnjaki in proiz¬
vajalci iz 70 podjetij, ki danes proizvajajo lesne plošče v Jugo¬
slaviji. Med približno 100 prisotnimi so bili tudi predstavniki

%

štva, ker se za to ne bi gradilo javnosti ter nadaljnjo nelojalno
možno Konkurenco na domačem tu-

sti za uporabo plošč so številne jem tržišču. Tej konkurenci so
in samo v povečanju potrošnje

republiških gospodarskih zbornic, znanstvenih ustanov, naših naj- moramo
večjih izvoznih podjetij, kemične industrije, ki proizvaja repro¬
dukcijske materiale za izdelavo lesonitnih plošč in mnogi drugi.
Vsi ti so se zbrali tu, da skupaj s predstavniki sekretariata za
industrijo Zveznega izvršnega sveta, Zvezne gospodarske komore
in Centralnega odbora Sindikata delavcev industrije in rudarstva
Jugoslavije, ki so organizirali to posvetovanje in pripravili ves
potreben material, še enkrat preanalizirajo položaj, v katerem se
trenutno nahaja proizvodnja lesnih plošč naše industrije.

sanja. Za plošče je posebno po¬
trebno zainteresirati naše grad¬
beništvo, industrijo raznih vozil,
poljedelce in druge. Ni zanimiv
plasman samo na domačem trži¬
šču, temveč tudi na tujem, kjer
so še vedno dane možnosti. Ta
zaključek bil med prvimi

v mnogočem pripomogli tudi naši
precej slabi izvozniki. Zaradi te¬
ga je posvetovanje priporočalo
široko in čvrsto medsebojno so¬
delovanje na vseh področjih gle¬
de kooperacije, specializacije,
skupnega planiranja, usklajeva¬
nja cen, izkoriščanja znanstveno
raziskovalnih ustanov itd. Zaradi
neenotnosti v kadrovski politiki

V zadnjih letih so namreč v
Jugoslaviji rastle nove tovarne
vezanih, ivernih in lesonitnih
plošč v taki meri, da so preobte-
žile že itak nasičeno tržišče, ki
ni bilo več soosobno

mnogo vplivajo na relativno vi¬
soke cene plošč. Ravno tako vpli¬
va nezadostna ekonomičnost ma¬
lih tovarn, kakršne so obstoječe.

so jih sprejeli na posvetovanju. je bilo predlagano skupno izko-
Predlagano je tudi bilo, naj bi riščanje strokovnjakov in tehnič-
se ustanovile servisne organizaci- no sodelovanje.

Proizvajalci lesovinskih plošč
prevzemati so razen Lesonita zmanjšali pro-

nove količine plošč. Rezultati te- izvodnjo, ki je napravil nasprot-
ga so polna skladišča neprodanih no. Mnogi proizvajalci so znižali
izdelkov in slab poslovni uspeh cene, ker so se zaloge povečale
velikega števila proizvajalcev za preko dvakrat. Zalog ni pri
plošč.

industrijo
Ta problem že dlje tišči našo

lesnih plošč. Zaradi
tega je skupina
obiskala

strokovnjakov
večino proizvajalcev

samem
vila sedanje stanje. Ugotovili so
velike in občutne razlike v po-

oplemenjenih ploščah, po katerih
je danes večje povpraševanje za¬
radi njihove širše uporabe.
Poleg tega je bilo na posveto¬

vanju ugotovljeno, da organiza¬
cija dela in sistem samoupravlja¬
nja nista povsod izvedena do¬
sledno in popolno. Posamezna

je, ki bi pomagale širokemu kro¬
gu potrošnikov pri uspešni upo¬
rabi in popularizaciji plošč. Re¬
šitev problema surovin, ki ga
najbolj občutijo proizvajalci ve¬
zanih plošč, je v tesnem sodelo¬
vanju industrije in gozdarstva, v
plantažiranju kakor tudi v naj¬
manjši uporabi rezane hlodovine
za proizvodnjo plošč. Tovarnam
je priporočeno intenzivno delo za
modernizacijo strojnega parka in
mehanizacijo transporta, kakor
tudi avtomatizacijo, kar naj bi
povečalo proizvodnjo.
Ker se računa, da imajo posa-

Na koncu so bili predlagani tu¬
di nekateri ukrepi v zvezi z
vprašanjem dehtve dohodka ka¬
kor tudi z vprašanjem zunanje¬
trgovinskega deviznega režima,
ki bi moral pozitivno vplivati na
finančno situacijo proizvajalcev
plošč.
Tokrat ni bilo prvič, da so se

sestali ljudje, ki delajo v tej sku-

slovanju posameznih proizvajal- podjetja slabo poslujejo in se sla-
cev, četudi se govori o popolno- do prilagajajo zahtevam potroš-
ma enaki industriji. Pri proizva- nikov, iz tega pa izvirajo finanč-
jaicih vezanih plošč se najbolj ne izgube. Pri nekaterih je zelo
občuti pomanjkanje kvalitetne
surovine, zaradi česar so prisi¬
ljeni uporabljati najkvalitetnejši
les za žage. Izkoriščanje tega lesa
je slabo, pa tudi plošče so slabe
Kvalitete, naloge vezanih plošč so
porastie za približno 20% največ
zaradT- prehitre izgradnje novih
Kapacitet, zaradi previsoke cene
v odnosu na rezan les iglavcev
KaKor tudi zaradi zmanjšanja in-
vesticijSKin izgradenj in še maj-
mie uporaoe v gradoeništvu.
Kapacitete tovarn iveric tako

rastejo, da bomo imeli ob koncu
leta trikratno količino plošč- Pro¬
izvajalci iveric se za sedaj ne

pini naše lesne industrije,
pa, da so tokrat reševali problem
oolj resno kot kdajkoli prej. Tu¬
di diskusija je bna bolj plodna,
sprejeti zaključki pa bodo brez
dvoma vplivali na hitrejše in

mezna podjetja znatne notranje energičnejše reševanje najbolj
rezerve in da lahko povečajo pro- perečih problemov. Proizvajalci
duktivnost, izboljšajo organizaci- plošč pričakujejo izhod iz nastale

pritožujejo plasmana, ven-
aar ne do to tako, ko bodo za¬
čete s proizvodnjo vse tovarne, ki
so »euaj v izgradnji. VisoKe cene
tcpii, ivi se v vetikih koiicinan
u^oiduijajo v proizvodnji iveric,

slaba delovna disciplina, nekate¬
re tovarne so slabo locirane in
imajo velike težave z dovozom
surovin in odvozom končnih pro¬
izvodov. Oprema v nekaterih to¬
varnah, ki so bile že prej zgra¬
jene, je zastarela in slaba. Poseb¬
no kritičen je problem strokovne¬
ga kadra; mnogi strokovnjaki od¬
hajajo, ker ne vidijo možnosti,
da lahko z boljšim delom pove¬
čajo osebne prejemke, medtem ko
iščejo drugi zaslužek izven svo¬
jih podjetij ali pa izostajajo z
dela.
Zanimivo je, da imajo ravno

podjetja, v katerih so ugotovlje¬
ne take slabosti, najslabše rezul¬
tate. V tem pogledu so proizvod¬
ne enote v naši republiki daleč

jo dela, je treba zainteresirati ne¬
posredne proizvajalce za kvalitet-

situacije v pomoči skupnosti, od
federacije do komune ter v hi-

nejšo proizvodnjo s stimulativnim trejšem uresničevanju zaključkov
nagrajevanjem. Tudi tu bo treba neposrednih proizvajalcev,
iskati izhodov iz težav.
Na posvetovanju je bilo za¬

ključeno, da je nujno treba one¬
mogočiti vse mogoče stranske de-

Ob koncu posvetovanja so se
gostje prisrčno zahvami gostite¬
lju, našem bistrišKem »i^ebonitu«.

V. M.

Lesonitu obisk iz Poljske
V juniju je tovarno Lesonit ob¬

iskala delegacija gospodarstveni¬
kov iz Poljske. Med njimi so bili
strokovnjaki iz lesne industrije
in sicer iz institutov za razvoj
lesne industrije in iz mehanske
in kemične predelovalne lesne in¬
dustrije. Z velikim zanimanjem

Zaradi precejšnjega pomanjka¬
nja lesnih surovin se jim ni ču¬
diti, če uporabljajo za proizvod¬
njo predvsem odpadke taninske
industrije, odpadke furnirja in
gozdne odpadne produkte kot so
veje, drobne vejice, štori, odpad¬
ki tesanega lesa itd. Take in slič-

naprej. Rentabilnost nekaterih so si najprej ogledali vse obrate ne odpadke mi sploh industrijsko
podjetij je 10-krat večja od dru¬
gih. »Javor« ima 2,5-krat večje
dohodke od LIP v Vrgin Mostu.

zatem
mm

ne predelujemo in jih ne uporab¬
ljamo niti za kurjavo, kljub te-

POLLETNI USPEHI V GOSPO¬
DARSTVU OBČINE ILIRSKA
biSTRICA

[Nadaljevanje s 4. strani)
pristopiu k reševanju nadaljnje¬
ga VKijucevanja učencev v višje
sole- Pienum je tudi opozoril, da
je treoa z ozirom na določeno
število defektnih otrok ustanoviti
poseoen oaaeiek in omogočiti tem

možnost pri merne izo-

store preseljen razvojni sektor. mu, da jih imamo dovolj in se
Toda »Javor« danes praktično ni- Ta obsega konstrukcijski oddelek nam povečini v gozdu uničijo.
ma neopravičenih izostankov z me Takemu stanju so morali Poljaki
dela! Med proizvajalci lesonitnih hanskih, fizikalnih in kemičnih prilagoditi proizvodnjo in preori-
piošč zavzema še vedno »Lesonit« svojstev surovin, polizdelkov in entirati tehnološke procese proiz-
vodilno mesto, tako po obsegu
proizvodnje kakor tudi po kva¬
liteti, asortimanu in dobrem po¬

končnih proizvodov. O organiza- vodnje na tiste surovine, ki jih
ciji dela so se zelo laskavo izra-

temu. da so imeli
siovanju, in ne samo to, vodilni katere pomisleke, posebno glede
je tudi v skupini lesnih plošč za- izboljšanja delovnih pogojev in
radi svoje ooore akumulativnosti delovne varnosti. Ker so bili to
in produktivnosti.

pač imajo. Da bi to dosegli, so
jim priskočile na pomoč razne in¬
stitucije, ki na Poljskem v dokaj
veliki meri prispevajo delež k
razvoju industrije. Sam spada

strokovnjaki iz proizvodnje z bo- tako pomoč izrazitega strokovno-
To pa ne sme niti enega člana gatimi praktičnimi izkušnjami

b vil U*iDai1

Dražbe.
našega kolektiva zapeljati, ker je
konkurenca na tržišču vsak dan

strokovni delavci iz raznih
smo na osnovi

tehničnega uvajanja v tehnološke
procese v industrijski proizvodnji
kot tudi pomoč pri obdelavi eko-

Sledila je tudi razprava o re- večja. Pokazalo se je, da pod- naših in njihovih izkušenj o nomskih in organizacijskih poka-
alizaciji proračunskih dohodkov, jetja ne izoirajo ne načina niti marsičem pogovorili.
Ki se za prvo polletje zadovolji- sredstev, kadar gre za vprašanje,

osvaja nova. Ne nižajo eni dru¬
gim cen samo na domačem trži-

vo stekajo. Poudarjeno je bilo, da da se obdrži na tržišču in da
so na tem področju pjri nekaterih
davkoplačevalcih z območja biv¬
še hrpeijske občine določene te¬
žave, zato ker bi ti radi davke
plačali od koncu leta.
Poleg gornjega je plenum raz¬

pravljal se o organizacijsko ka-
drovsKin vprašanjih ter sprejel
sKiep, da se v mesecu septem¬
bru skliče dvodnevni

Kakor pri nas se je tudi pri
njih poasebno v zadnjih letih
močno razmahnila lesnopredelo-

zateljev,k i so zelo pomembni pri
tako hitro razvijajoči se tovrstni
industriji.
Podobnega sodelovanja pa je

valna industrija. Tudi Poljaki so pri nas tako malo, da skoraj že

vodstva
ii seminar za

KO SZDL ter tako še
bolj pospeši delo SZDL.

T. G.

šču, ampak se to dogaja tudi pri pretežno v zadnjih letih kot mi ne moremo govoriti o aktivnej-
izvozu- S temi metodami pa se ne razširili proizvodnjo lesonitnih šem sodelovanju med podjetji in
more rešiti problema plasmana plošč, saj je njihova proizvod- lesnimi instituti. Današnji vse-
lesnih plošč. Ta problem je glob- nja precej večja od jugoslovan- stranski razvoj nuno terja ali po-

ske. Zanimivo je tudi to, da so na dobno sodelovanje ali pa take
Poljskem v zelo težavnem polo- opreme v tovarnah, na katerih je
žaju z lesnimi surovinami, ki so možno izvrševati vse vrste analiz
osnova za kemično predelavo le- iz poizkusov v prid izboljšanja
sa. Seveda smo se v pogovorih kvalitete proizvodov in cenejšega

zadnjem mestu. Plošče se ne upo- največ zadrževali na proizvodnji proizvodnega procesa. Vemo le,

ljega značaja in zato so udele¬
ženci posvetovanja posvetili več
časa prav vprašanju nezadostne
uporabe plošč v naši državi, ki
stoji v tem pogledu gotovo na

rahljajo samo v industriji pohi- plošč iz razvlaknjenega lesa. (Nadaljevanje na 6. strani)
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Osemdesetim otrokom iz Nove
Gorice, Postojne, Pirana in Ilir-

lepše. Toliko lepih spominov je.
Morda so bili to dopoldnevi, ko

ske Bistrice so okrajna zveza pri- smo se igrali na igrišču, ali mor-
jateljev mladine Koper in občin- da popoldnevi, ko sta teta Mara

v Grazu. Lepo nas je sprejel in
vse obdaroval.
Prijetno ns je iznenadil obisk

predsednika Društva prijateljev
ske zveze imenovanih komun pri- in stric Marjan naše prepevanje mladine II. Bistrica, tovariša Šu-
pravile nad vse prijetno in uspe- spremljala s harmoniko, ali mor- štarja Ivana in tovariša iz Nove

nas na ustih. Vse te gostoljubno¬
sti, iskrene pozornosti, kot so
nam jo izkazovali naši gostitelji
v Avstriji, ne bomo nikoli poza¬
bili- Zato nihče ni skrival solz ob
slovesu, ko smo se ločevali od
skrbne upravnice Otroške vasi.
tete Ani, njenih otrok in prijaz¬
nega Steinberga. Stiski rok, po¬
zdravi, solze in mahanje v po¬

lo letovanje v Avstriji. Vseh 21 da čas po večerji, ko smo skupaj Gorice, saj sta ponovno doka- zdrav so se zlili v iskren: »Hra
dni je bilo polno prisrčnih sre¬
čanj z avstrijskimi vrstniki, spo¬
znavanj lepot sosednje prijatelj-

z avstrijskimi otroci objeti pre¬
pevali: »Mi se imamo radi...«
ali plesali kolo »Mi gradimo ce-

Kolonijo slovenskih otrok v Steinbergu je za Dan borca obiskal
generalni konzul SFRJ

ske države in nepozabnih izra¬
zov gostoljublja naših gostiteljev.
Naši pionirji so našli onkraj

meje svoje iskrene prijatelje in
prijatelje naše domovine. Spozna¬
li so, da tudi avstrijska mladina
želi mir in prijateljstvo med
vsemi narodi na svetu.
Skupina otrok iz Ilirske Bistri¬

ce in Nove Gorice je bila gost av¬
strijskih prijateljev mladine na
Steinbergu pri Grazu v čudovito
urejeni Otroški vasi. Sprejeli so
nas prisrčno, kot je bil prisrčen
pozdravni napis v našem jeziku
na stenčasu, kljub slovničnim na¬
pakam.
»Igra in delo-« je bilo geslo na¬

šega letovanja. Razvedrili smo se

ste, proge •..« Kdo bi se odločil?
Avstrijski gostitelji so bili nad

vse gostoljubni. Vodili so nas na
številne izlete in oglede. Obiskali
smo tovarno Puch, tovarno svinč¬
nikov, COCA COLE, veleblagov¬
nice, razkazali so nam Graz —
glavno mesto avstrijske Štajerske.
Eden prvih obiskov pa je veljal
spomeniku našim padlim v II.
svet. vojni na mestnem pokopa¬
lišču. Spominu padlih smo se po¬
klonili z žalostinko. Besede: »Ču¬
vajte svobodo in mir, zakaj za¬
nju smo dali svoje življenje«,
vklesane v dvanajstih jezikih v
pohorski granit, so našle pot tudi
v naša srca.
Z veseljem so sprejeli medse

ob športnih in družabnih igrah; skupino kolonistov iz Pirana in
pa tudi resnega dela smo se lo- Postojne, ki so letovali v kraju
tili z vso vnemo. Pripravili smo Thollinghohe, 80 km dalje proti
stenčas, da bi avstrijski otroci severu. Kaj vse smo si imeli po-
spoznali našo ožjo in širšo domo- vedati! Skupaj smo pripravili
vino, učili smo se avstrijskih pe- proslavo za »Dan borca«. Presreč-
smi, pripravljali kulturne progra- ni pa smo bili, da se je proslave
me, delali v foto temnici in še udeležil tudi naš gen. konzul v
in še. Grazu, tov. Miloš Morača. Že na-
Težko je reči, kaj je bilo naj- slednji teden smo mu obisk vrnili

zala skrb za dober uspeh koloni¬
je. Razigrani smo zvečer skupaj
zaplesali koroško kolo Rej izpod
košute.
»Čudovito je bilo v Avstriji,«

to so besede, ki jih ima vsak od

la« in »Na svidenje«, »Pridite,
dragi prijatelji iz Avstrije, med
nas, tudi mi bi vam bili radi go¬
stitelji /«

K -II J | • '41 £ i I
»Onkel Vojko«

Tu so naši otroci preživeli 21 lepih dni

Tako so nas pozdravili ob prihodu naši mladi prijatelji v Steinbergu
napisu nas niso motile je pozdrav prihajal iz srca

Lesonitu obisk Poljske
(Nadaljevanje s 5. strani)
da bomo šli v korak z razvojem
naprednejših dežel v Evropi in v
svetu.
Industrija vseh vrst plošč se

močno prilagaja potrebam pri
kritju elementov pri izdelavi po¬
hištev skoraj vseh vrst. Sodobni
načini površinskega oplemenje-
vanja plošč dajo neslutene mož¬
nosti glede njihove uporabe za
notranjo opremo in embalažo-
Ob slovesu so Poljaki izrazili

željo, da bi po strokovni plati in

drugemu pomagali. To nas je
tembolj razveselilo, ker smo vi¬
deli, da znajo ceniti tudi naše na¬
pore pri tem delu in da so si na
podlagi tega, kar so pri nas vi¬
deli, pridobili precej zaupanja v
naše delo in uspehe, ki smo jih
na tem področju dosegli.
Takšno sodelovanje pa nam bo

verjetno otežkočeno kljub temu,
da bi imeli tudi mi pri tem pre¬
cejšnje koristi, saj
nekaterih pri nas še ne popolno¬
ma raziskanih proizvodnih po-

so Poljaki v

izkušnjah, ki smo si jih pridobili stopih precej pred nami.
mi in oni pri svojem delu, lahko
koristno sodelovali in si tako drug Ljubo Cvitanič

Slovenska kolonija ob spomeniku dvem tisočem naših žrtev v mi
nuli vojni na pokopališču v Grazu
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Proizvajalci na delovnih mestih
Med našimi znanci je mnogo takih, ki jih sicer kar dobro

poznamo s ceste, iz sosedstva, iz družbe v lokalih, toda če bi nas
kdo vprašal, kje je ta človek zaposlen, posebno pa, kaj pravza¬
prav dela, bi se znašli kaj lahko v zadregi.

»Hm, v Lesonitu je, menda pri nekakšnem stroju — več vam
res ne vem povedati .«

Pa še huje se lahko zgodi.
»Za moža vprašate, kaj da de¬

la. Onkrat je omenil, da je pri
kotlu — natančneje pa res ne mo¬
rem pojasniti. Veste, o njegovem
delu se tako malo pogovarjava.«
Pa vendar — neposredno delo

je najtesneje povezano s člove¬
kom, pa tudi najbolj pomembno
zanj in za skupnost. Mnogo go¬
vorimo o kolektivih, hvalimo in
grajamo jih, zahtevamo od njih
mnogo in vedno več, toda posa¬
meznega proizvajalca le malokrat
vidimo.
Glejte kurjača! Ves je črn, pot¬

ne kaplje curljajo po že navajeni
pot vzdolž vratu in pleč — on
pa mora vse ure svojega delov¬
nega časa budno streči ognjene¬
mu žrelu, da ne bi niti za hip
popustil pritisk pare. Pa on ven¬
dar ni samo kurjač. Ženo ima pa
dva otroka; sin je dopoldne v
šoli, hčerka je še majhna, ko¬
maj kobaca. Popoldne bosta za
hišo s sinom postavila hlevček za
zajčke — tako sta se zmenila, saj
ima sinko z njimi tako veselje.
Samo za hip se lahko misel

ustavi pri domačih.
Manometer opozarja, ročico

sem, ventil tja, proizvodnja teče
in mora teči.
Tako in podobno razmišljanje

nas je vodilo, ko smo se odlo¬
čili, da bomo prav od blizu po¬
gledali, kako delajo naši ljudje,
posebno tisti po tovarnah, kamor
ne more vstopiti vsakdo*
Ob 13. uri, ko se menjajo de¬

lavci pri strojih, smo se znašli v
Lesonitu. Ustavili smo se ob mo¬
gočni stiskalnici, ki nehote pri¬
tegne pozornost vsakega, ki stopi
v prostrano halo osnovne proiz¬
vodnje. Trušč strojev ni dovolje¬
val kakega širokega razgovora, pa
smo si pomagali z vpitjem in s
kretnjami. Ob komandnem pultu
sta se sestala vodja stiskalnice
dveh izmen. Ne gre tako po do¬
mače, da bi vodja prejšnje izme¬
ne ogrnil suknjič in meni nič tebi
nič odšel domov. Stroji so kom¬
plicirani in pa draga stvar. Prej¬
šnji vodja mora vodjo v novi iz¬
meni seznaniti z vsemi količkaj

važnimi dogodki in opažanji v
času svoje izmene. So bili morda
zastoji, so signalne lučke na ko¬
mandnem pultu morda kaj spo¬
ročile, so stroji delovali enako¬
merno in brez motenj, je bilo
morda kaj sumljivega — vse to
mora vedeti tisti, ki prevzema
tako odgovorno mesto. Tovariš
Pugelj Jože, ki je predajal sti¬
skalnico svojemu nasledniku to¬
varišu Beningarju Jožetu, nam je
vse to ob trušču strojev in v vro¬
čini, ki je puhtela iz njih, na
kratko razložil.
»Povejte nam, kako morete v

tem ropotu in vročini zbrano de¬
lati po sedem ur?«
»Vsega se človek privadi. Že 10

let strežem stiskalnici in tega, o
čemer govorite, sploh ne čutim.«
»Kakor kaže, je v tej hali ma¬

lo delavcev, skoraj jih ne vidi¬
mo. Pa vendar teče tu vsa osnov¬
na proizvodnja.^

Tovariš Jože Udovič pri komand¬
ni mizi za oblikovalni stroj

»Delo strojev je avtomatične
Mi moramo le budno zasledovati
njih delovanje in paziti na ko •
mandni pult.«
Stopili smo naprej k tovarišu

Udoviču Jožetu, ki je upravljal
oblikovalni stroj — mogočen splet
različnih faz proizvodnje lesonit-
nih plošč.
»Ali ste že dolgo na tem me¬

stu?«
»Tu delam že trinajst let.«

Obrat naše mlekarne, kjer mleko čistijo, posnemajo in pasterizirajo
, ... • % • f' v* s ' ‘ ; .* • v *

»No, potem nam boste lahko rači določeno višino, nas o tem
razložili, kakšno je vaše delo« obvesti kontrolna naprava, ki de-
Peljal nas je do komandnega luje na osnovi žarčenja kobalto-

pulta, kjer so gorele rdeče, rume¬
ne in zelene lučke.

vega izotopa. Seveda je jakost
žarčenja daleč pod maksimu-

«Vidite, ti signali nas takoj opo- mom
zorijo, če ni kaj v redu* Ta lučka
kaže n. pr., če je v masi, ki pri¬
haja iz defibratorja in rafinator
ja, dovolj kisline, tale nam spo¬
roča njeno gostoto itd. Seveda je prav tako
potrebno takoj intervenirati, če se delajo na
lučka vžge. Te ure kažejo brzino preglede.

veškemu organzimu, vendar je
treba zagotoviti popolno varnost
delavcu, ki dela na tem mestu.
Dozimeter se stalno kontrolira.

pa morajo delavci, ki
tem mestu

strojev, ki znaša povprečno 34
sekund za 8 metrov tekočega tra¬
ku.«
»Ali je vaše delo težko?«

Nato smo si ogledali še nove
prostore razvojnega oddelka. Sta¬
tistika in kontrola, preizkušanje
v laboratoriju to je osnova so-

»Ni težko, zahteva pa pazlji- dobne proizvodnje. Novi labora-
vosti in pa znanja. Sodobna pro- torij je tovarna v malem. Ves
izvodnja zahteva neprestano iz- tehnični proces se lahko v minia-
popolnjevanje.«
Nato smo se povzpeli po stop¬

nicah v višji del tovarniške ha¬
le, kjer smo našli tovariša Pec-
mana Ivana, ki upravlja prek)
komandnega pulta razvlaknjeval-
ne naprave (defibrator in rafina-

turi izvede v njem, kar je nepre¬
cenljivega pomena, saj se tako
prihrani na času in stroških. Po¬
mislimo, kako bi bilo, če bi mo¬
rali preizkušati nov proces na
strojih redne proizvodnje! V la¬
boratoriju smo našli dve tova-

tor). Doma je iz Smrj, odkoder st rišici, eno praktikantkinjo in dru-
dnevno vozi s kolesom. Pri stro¬
jih dela 3 leta in je dobro vpe¬
ljan v proizvodnjo. Ko smo go¬
vorili z njim, smo opazili, da no- nosti in zbranosti, je pa tudi od-
si na majici pripet majhen okvir- govorno, saj je od rezultatov nji-

go, ki dela šele 3 tedne
delovnem mestu* Povedal
zahteva njih delo mnogo

ček z nekim vložkom. Razložil
nam je, da je to takozvam dozi¬
meter, ki meri jakost žarčenja.

hove analize odvisna kvaliteta iz¬
delkov.
Obiskali smo tudi obrat mle-

Začudili smo se, odkod naj bi karne podjetja KIK. V tej vro-
žarčenje prihajalo, pa nam je po- čini nas je najbolj zanimal od-
vedal, da se nahaja v kotlu ko- delek, kjer proizvajajo osvežilni
baltov izotop, ki omogoča kontro- jogurt. V pritvih koritih, napoi-
lo količine sekancev, ki prihaja- njenih s toplo vodo, je zorel jo-
jo iz sekalnega stroja v kotel. Čim gurt v sto in sto kozarčkih. Dnev-
namreč količina sekancev preko- (Nadaljevanje na 9. strani)

Tovariš Jože Pugelj predaja stiskalnico tovarišu Jožetu Renigar Tov, Ivan Pecman pri komandni mizi razvlaknjevalnin naprav
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občneg zbora občinskega društva upokojencev
ni vreden in znan lov na srnjadPred kratkim so imeli v ilir-

skobistriški občini redni letni obč¬
ni zbor upokojenci občinskega
društva, ki si vseskozi prizadeva¬
jo, da bi navzlic svoji starosti
kar najbolj aktivno sodelovali v
procesu družbeno-gospodarskega
življenja ilirskobistriške občine.
Tako se je ob številni udeležbi
začela razprava na občnem zbo¬
ru o številnih gospodarskih vpra¬
šanjih ilirskobistriške komune.
Tako so razpravljal o nujnosti
ureditve mesta Ilirske Bistrice,
saj postaja le-to vedno bolj po-

. membno za domači in inozemski
turizem.* Pregledali so, da bo tre¬
ba hitreje ukrepati pri urejeva¬
nju turističnih objektov ilirskobi-
striškega območja, saj ima le-ta
izredno dobre pogoje zlasti za
planinski turizem. Mnogo bo tre¬
ba storiti — je pokazala raz¬
prava ilirsko bistriških upokojen¬
cev na občnem zboru —- pri turi¬
stičnem društvu, da bo to izpol¬
njevalo tisto vlogo, ki mu je bila
zaupana, saj do danes ni bilo
opaziti njegovega večjega aktiv¬
nega posega v dokaj močno se
razvijajoči turizem inozemskih
gostov v ilirskobistriški komuni.
Znano je, da je Ilirska Bistrica
eno od najbolj znanih področij
za odličen športni ribolov, saj
imajo tu odlično urejeno ribogoj¬
nico s preko 2 milijona plemenic,
bistriške vode pa so znane po
odlični soški postrvi. Nič manj

('Nadaljevanje z 8. strani)

no proizvedejo do 6 tisoč kozar¬
cev, kar ni malo. Za proizvodnjo
jogurta uporabljajo pasterizirano
mleko z dodatkom smetane, ga
cepijo s posebno bakterijsko kul¬
turo, nakar zori približno 2 uri
pri temperaturi 45° C. Ko mleko
zakrkne, gre v hladilnike za 24
ur, nato pa na tržišče.
Zanimala nas je še proizvodnja

mleka in masla, saj slovi bistri-

Novi laboratorij v Lesonitu

ško maslo daleč naokrog po svoji
kvaliteti. V velikem bazenu zori
smetana, cepljena z določenimi
bakterijami po 24 ur, nakar gre
v veliko pinjo, kjer se izloči ma¬
slo, to pa nadaljuje pot v obliko¬
valni stroj, iz katerega prihajajo

in drugo divjad, za kar se največ
zanimajo italijanski turisti, ven¬
dar se je ugotovilo na občnem
zboru društva upokojencev, da je
prav turistično društvo v tem po¬

gledu vse premalo storilo* Števil¬
ne seje in sestanki upravnega
in izvršnega odbora tega društva
niso rodile pomembnih uspehov,
saj še niso uspeli urediti neob-
hodno potrebno turistično pisar-

simpatične kocke okusnega ma¬
sla. Tovarišica Bradelj Danica de¬
la v tem oddelku, ves proces pa
nam je razložil prijazni delovod¬
ja Tomšič.
Razkazal nam je tudi sodobne

naprave za čiščenje, posnemanje
in pasteriziranje mleka in polni¬
lec za polnjenje steklenic. Od
proizvajalca do potrošnika napra¬
vi mleko torej kar precej dolgo
pot, zato pa pride do potrošnika
janesljivo zdravo in okusno.

To pot nismo utegnili stopiti v
obrat za proizvodnjo organskih
kislin, pa bomo do prihodnje šte¬
vilke obiskali nekatere naše pro¬
izvajalce na njih delovnem me¬
stu in z njih delom seznanili na¬
še bralce.

no, kjer naj bi dajali potrebne
turistične informacije gostom,
menjalno službo in druge turi¬
stične usluge pa so prepustili go¬
stinskemu podjetju Soča, ki prav
tako ni izkoristilo možnih kapa¬

citet letošnje turistične sezone
prav zaradi slabe organizacije in
premalo dobre volje gostinskega
podjetja.
Za tako stanje, se razume, da

ne more nihče zvaliti krivde sa¬
mo na turistično društvo ali go¬
stinsko podjetje v Ilirski Bistrici,
temveč je to krivda vseh odgo¬
vornih organov, ki niso nudili po-

Krebelj Fani, Ostrožno brdo 51,
Prem; Aničič Ksenija, Vanganel
11, Koper (naslov spremenjen);
Bajc Ivana, Spodnja Bitnja 21,
Prem; Jenko Zdravko, 13 RATH-
VELLY Ave Toronto 7 ONT Ca-
nada; Podjetje Iplas, Podgrad;
Fatur Pavel Av. Franca 94 Por¬
to Alegre, Brazilija; Božič Anto¬
nija, Tominje 35, Ilirska Bistrica;
Valenčič Albert, 1030 Liberty
Street Poledo 5 Ohio U. S* A.;
Valenčič Leopold, 1510 Qakmant
Poledo 5 Ohio U. S. A.; Volk Ma¬
rija, Reedsville Vest Werginia U.
S. A.; Grlj Jože, Studena gora 8
pošta Podgrad; Torjan Aloyjz V.
P. 8357/6, Beograd; Nemec Mil¬
ka, Bazoviška 8, Ilirska Bistrica;
Gustinčič Zmago, Rjavče 6, po¬
šta Obrov; Keber Cilka, Stjepana
Radiča 22-III, Zenica, BiH; Bra-
tovič Antonija, Zarečica 7, Ilir¬
ska Bistrica; Škrlj Jadran, K. V.
O. Leskovac; Rupnik Roza, 18 Bd
Carnat Cannes A. M., France;
Mary Štemberger Sheptherd Tex
Box 32; Čekada Anton, V. P.
5250/5 Aleksinac, Srbija; Kova¬
čič Jože, Schofields rd Lot »Scho-
fields N. S. W. Sydney, Avstrali¬
ja; Hrepevnik Zora, Vipava 10,
pošta Vipava; Žužek Aleksander,
Bač št- 21, pošta Knežak; Marija
Kocjančič, Šubičevo 10, I. nad¬
stropje, Zagreb; Kovačič Alojz,
9 Jana J. T. Blacktonn Sydney N.
S. W. Astralija; BratoviČ Benja¬
min, Iphyllis Cres Guildford N.
S. U. Avstralija; Pavline Fisk 330
Soleč Denver 26 Colorado U. S.
A.; Danica Ciarollo 312 Manaz
Drive Schenectady N. York U. S.
A.; Stopar Josip, Rijeka, Ul. Dra¬
ga Žerveja, blok 43-1.; Stopar Sta¬
na, Rafolče 16, p. Lukovica pri

trebne pomoči organizacijama, ki
se nist^ znašli v svojih nalogah,
ali pa jima zaradi težav s ka¬
drom ni uspelo urediti tega, kar
je letošnji turizem od njih pri¬
čakoval. Delno ali pretežno bo tu
največ krivde na stimulaciji za¬
poslenih uslužbencev v restavra¬
cijah in drugih obratih, saj so ti
po podatkih gostinskega podjetja
izredno slabuo stimulirani in ne
bo odveč, če na tem mestu re¬
čemo, da piti ne kažejo več kot
je potrebno zanimanja za kakr¬
šnokoli povečanje prometa, za
vljudnostno postrežbo in po¬
dobno.
Občni zbor občinskega društva

upokojencev ilirskobistriške ko¬
mune' je še nakazal številne pro¬
bleme, s katerimi se ukvarjajo
upokojenci. Pokojninski prejem¬
ki upokojencev so po mnenju čla¬
nov društva dokaj nizki in često
se pojavljajo problemi nekaterih
družin zaradi revnega preživlja¬
nja. Sklenili so, da bodo ustano¬
vili poseben sklad pri občinskem
odboru društva upokojencev, v
katerega bodo člani vlagali svoje

evke za pomoč tistim dru¬
žinam upokojencev, ki so najbolj
prizadete. Mnogo več bodo po
sklepu občnega zbora vložili
truda za oddih in rekreacijo svo¬
jih članov, za kar bodo tudi usta¬
novili poseben sklad, vendar bo
ta le minimalen in bodo za kritje
vsaj najbolj nujnih potreb oddi¬
ha morali kriti iz drugih sred¬
stev.
Na koncu je še občni zbor iz¬

volil vodstvo novega občinskega
odbora društva upokojencev s 15
člani in številnimi komisijami,' ki
bodo reševale določene probleme
te organzacije.

Domžalah; Stopar Marija, Ulica
Pariške komune 29, Maribor; Jo¬
že Hrvatin, 11 Harker — Street
Burwood E* 13 Vic Avstralija.

GLASILO »SNEŽNIK« ODPOVE¬
DUJEJO NASLEDNJI NAROČ¬
NIKI:

Mršnik Ludvik, Prem 48, pošta
Prem; Numcija Alojzija, Bač 127,
pošta Knežak; Vilič Ivanka, Pod-
stenjeu Ilirška Bistrica; Rojc tvan,
Gornji Zemon 44, Ilirska Bistri¬
ca; Hrvatin Anica, Gornji Zemon
45, Ilir. Bistrica; Dekleva Alojz,
Zajelšje 5, Ilirska Bistrica; Ur¬
bančič Ivan, Knežak 202, pošta
Knežak; Opara Jože, Gerbičeva 3,
Ljubljana; Potepan Ivan, Doljnji
Zemon 78, Ilirska Bistrica; Trgo¬
vina Zabiče; Trgovina Betula;
Jolič Saredana, Nadalje selo 1,’
pošta Pivka; Novak Marijan V.
P. 8440/33, Srbija; Tomšič Franc,
Ilirska Bistrica; Pugelj Alojz,
Levstikova 5, Ilirska Bistrica;
Udovič Franc, Mereče 22, Ilirska
Bistrica.

Glasilo SNEŽNIK izhaja enkrat
mesečno. Izdaja ga občinski odbor
SZDL Ilirska Bistrica — urejuje
uredniški odbor. Glavni in odgo¬
vorni urednik Jože Keuc, člani
uredništva: Franc Munih, Tone
Gustinčič, Lado Škrlj, Ivan Šu¬
štar, Stane Cesnik, Milko Primc
in Danilo Gerk. Tehnični urednik:
Janko Novak. Tisk: Tiskarna CZP
»Kočevski tisk« — Kočevje. Letna
naročnina 240 dinarjev. Tekoči
račun pri NB v Ilirski Bistrici
številka 602-12-3-101. Rokopisov

in risb ne vračamo

Proizvajalci na delovnih mestih

Foto: Jože Keuc

Del udeležencev občnega zbora društva upokojencev Foto Maraž

%
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ROJSTVA: Joško Štemberger
iz Vrbova 62, Anica Stemberger
iz Novokračin 61, Vera Štember-
ger iz Novokračin 38, Suzana Bo¬
štjančič iz Topolca 87, Eva Vi¬
čič iz Dol. Zemona 44, Anton
Volk iz Zabič 32, Lucija Primc
iz Podgraj 61, Marijan Poljšak
iz II. Bistrice, Bazoviška 11, An¬
ton Šenkinc iz Šembilj 4, Vanja
Kastelic iz Vrbova 43, Jasna Ur¬
bančič iz Bača 134, Iztok Počkaj
iz Dolnje Bitnje 7, Ludvika Li-
pec iz Bača 73, Magda Šprohar
iz Prema 50.

POROKE: Pavel Keš, kmeto¬
valec iz Knežaka 94 in Marija
Tomšič, delavka iz Knežaka 137,
Leon Brezec, uslužbenec PTT iz
Postojne in Nadja Udovič, delav¬
ka iz Jelšan, Roman Hrvatin, šo¬
fer iz Harij 43 in Silva Forca, go¬
spodinja iz Harij 81, Jakov Smoj-
ver, ključavničar iz Reke in An¬
ka Puglej, prodajalka iz II. Bi¬
strice, Ul. Nikola Tesle 4.
SMRTI: Frančiška Boštjančič,

gospodinja iz Gornjega Zemona
42, stara 73 let, Rozalija Sedmak,
gospodinja iz Koritnic št. 46, sta-

ra 73 let, Irena Dekleva iz Huj
30, stara 3 mesece, Jože Stegu,
kmetovalec iz Gor. Bitnje 3, star
72 let, Alojzija Hrvatin, gospo¬
dinja iz II. Bistrice, Šercerjeva
5, stara 51 let, Franc Krnel, de¬
lavec iz Trpčan 1, star 57 let,
Jože Jagodnik, kmetovalec iz
Kosez 54, star 79 let, Jožefa
Frank, gospodinja iz Prema 55,
stara 88 let, Ivana Tomšič, gospo¬
dinja iz Knežaka 19, stara 89 let.

Berite in dopisujte
v glasilo »Snežnik«

Dr. L. M.
(Nadaljevanje)

1. Iritacijska teorija pravi, da
samorodno in nebrzdano rašča
povzročajo kronični (stalno se
ponavljajoči) dražljaji mehanske,
toplotne, kemijske, žarkovne na¬
rave itd., ki morajo trajati toliko
časa, dokler se novotvorba ne
soočne, potem pa verjetno nada¬
ljuje rast tudi brez dražljajev.
Takih primerov je mnogo. Naj¬
bolj znan je primer raka spod¬
nje ustnice pri kadilcih pipe, kjer
viseča pipa pritiska in drgne
spodnjo ustnico; rak jezika, kjer
ga ranjujejo škrbasti zobje.
V Aziji si nekatera kašmirska

in kurdska plemena ogrevajo tre¬
buh s posodami v katerih imajo
žerjavico in ravno pri teh ljudeh
ie zelo pogost kožni rak na tre¬
buhu, kar bi lahko smatrali kot
dokaz, da je toplota oni činitelj,
ki ga povzroča.’ Mogoče imajo
vroče pijače in jedi tudi svoj de¬
lež pri nastanku raka v ustih,
požiralniku in želodcu.
Za nastanek raka so nevarni

tudi razni žarki. Zdravniki, ki
imajo stalno opravka z rentgen¬
skim aparatom, a se dovolj ne
zaščitijo, pogostokrat obolevajo

za rakom, ravno tako je pogostej¬
ši rak pljuč pri delavcih, ki kop¬
ljejo uran (to je kovina iz katere
delajo tudi atomsko bombo) in
opaziti je celo, da je rak na koži
pogostejši tam, kjer koža ni po¬
krita z obleko, to je na obrazu,
vratu, rokah itd.
Kemične snovi, ki povzročajo

novotvorbe, uporabljajo znanst¬
veniki, da v laboratorijih izzove¬
jo raka na poskusnih živalicah.
število teh snovi je ogromno in
nekatere imamo celo sami v svo¬
jem telesu.
2. Parazitska in virusna teori¬

ja se je pravzaprav razvila, ko je
uspelo znanstvenikom najti razne
mikrobe za različne bolezni. Te¬
daj so hoteli na vsak način najti
tak mikrob in vsako leto je kdo
našel »sigurnega« povzročitelja.
Kjerkoli so mikrobi, tam je tudi
kužnost; do sedaj pa še ni uspe¬
lo dokazati, da je rak in ostale
novotvorbe (razen drobnih mla¬
dostnih bradavic, ki so nekake
dobrohotne — benigne novotvor¬
be in so kužne) kužne, čeprav je
veliko možnosti pri strežnem
osebju rakovih bolnic, ali pa med¬
sebojno okuženj e zakonca pri ra¬
ku maternice.

3. Mutacijska teorija pravi, da
je vzrok za vznik novotvorbe,
sprememba celičnega sestava, ta¬
ko, da prevladuje razmnoževalna
sila vse druge lastnosti. Celica,
ki nastane iz takšne celice, pode¬
duje to razmnožitveno lastnost
in tako jih postaja več in več,
do nastanke bule.
Pravega bistva novotvorb pa

do danes še nismo dojeli in res¬
nično jih bomo znali zdraviti in
preprečevati tedaj, ko bomo po¬
znali njihov nastanek in vse čini¬
telj e, ki podpirajo razvoj teh
bul.
Kljub vsej tej nejasnosti pa

ima medicina že ogromno uspe¬
hov v zdravljenju novotvorb po¬
sebno tam, kjer je bila zgodnja
ugotovitev in takojšnje ukrepa¬
nje. Danes imamo že nešteto takš¬
nih bolnikov, ki lahko z gotovo¬
stjo trdimo, da so ozdraveli in
upajmo, čeprav je še toliko ne¬
razvozlanih ugank, da bo člove¬
štvo kmalu nastopilo svoio zma¬
goslavno pot, kot je slavilo zma¬
go proti neštetim kužnim bolez¬
nim, ki so včasih sejale smrt,
danes pa jih prebolevamo s po¬
močjo zdravil, kot najlažja obo¬
lenja.

(Konec)

OBVESTILO
UREDNIŠTVA

Vse naše cenjene naroč¬
nike naprošamo, da nam
sporočijo, če prejemajo na¬
še glasilo Snežnik redno ,
kot so ga naročili za sebe
ali za svoje znance , prija¬
telje ali sorodnike doma in
v inozemstvu, če so naslovi
pravilni in podobno, kajti
zlasti v zadnjem času pre¬
jema uredništvo številne
vripombe naročnikov, da
le-ti ne prejemajo redno
naročenega glasila. Da bi
v bodoče odpravili te po¬
manjkljivosti, vljudno na¬
prošamo vse naročnike, ki
ne prejemajo glasila, ali pa
je naslov pomanjkljiv, ali
pa da le-tega ne prejemajo
njih svojci, znanci ali pri¬
jatelji, za katere je bil list
naročen, da nam to nemu¬
doma sporočijo, da bomo
te pomanjkljivosti odpra¬
vili z naslednjim mesecem.
Nam pa, prosimo, da opro¬
stite. Obenem vas prosimo,
da nam hkrati sporočite,
kdaj ste naročili naše gla¬
silo in pri kom in od kdaj
pa ne prejemate. Prav ta¬
ko vljudno naprošamo ti¬
ste, ki še niso poravnali
redne letne naročnine, ki
znaša 240 dinarjev za tu-
zemstvo in 800 dinarjev za
inozemstvo, da le-to skuša¬
jo čimvrej poravnati va
naš račun pri NB Ilirska
Bistrica štev. 602-1^-3-lOh
Da bo naš list kar naj¬

bolj pester in da bo prina¬
šal kar največ novic s te¬
rena, pa vas vabimo k so¬
delovanju z vašimi pri¬
spevki, ki jih pošiljajte n-
naslov uredništva pri ob¬
činskem odboru SZDL Ilir¬
ska Bistrica do vsakega 19.
v mesecu.

Iz pisarne
uredništva

Ljubljanske pokrajine razorože-
vati italijansko vojsko. Nato so
odhajali na govorniški oder še
drugi tovariši, med njimi tov.
Vlado Krivec, član poverjeništva
izvršnega odbora OF za Ljublja¬
no. Med drugim je omenil, da je
mobilizacija pokazala zavest
Ljubljančanov, saj se je zbralo v
par dneh nad 7.000 mobiliziran¬
cev, dočim je uspelo mobilizirati
belogardistom le 28 ljudi.
Po pozdravnih govorih je de¬

lovni predsednik Bogdan Osolnik
predlagal, da zbor odposlancev
najprej izvoli verifikacijsko ko¬
misijo. V to komisijo je predla¬
gal sledeče tovariše in tovariši¬
ce: Lidijo Šentjurc, kandidata za
CK KPS, Ivana Novaka-Očka, se¬
kretarja belokranjskega okrožja,
Eda Turnherja, člana propagand¬
nega odseka pri IOOF in Maro
Rupena, članico iniciativnega od¬
bora SPŽS. Ta predlog je bil eno¬
glasno sprejet.
O kontroli nad udeležbo in o

delu verifikacijske komisije je •
nato poročala tov. Lidija Sent-
jurc, katere prihod na govorniški
oder smo odposlanci pozdravili s
ploskanjem. Prečitala je poročilo
verifikacijske komisije ter pri¬
pomnila, da komisija še ni mo¬
gla ugotoviti, koliko je izvoljenih
poslancev in koliko je od njih na

zboru navzočih, zato bo komisija
o tem poročala naslednjega dne.
Predlog je bil enoglasno sprejet.
Nato je presedujoči pozval na¬

vzoče, da dajo predlog za volivno
komisijo, ki bo na jutrišnjem za¬
sedanju pripravila predloge za
delegate v plenum OF, izvršni od¬
bor OF in za delegate v AVNOJ.
Tov. Jože Kopitar je nato predla¬
gal v volivno komisijo vse člane
verifikacijske komisije, poleg teh
pa še naslednje tovariše: Toneta
Peternela-Igorja, odposlanca iz
Jesenic, Jožeta Penco, odposlanca
novomeškega okrožja, Jožeta
Kocbeka, odposlanca belokranj¬
skega okrožja, Petra štanteta,
odposlanca iz štajerske, Jožeta
Grahorja, odposlanca iz brkin¬
skega okrožja in Franca Černeta,
sekretarja novomeškega okrož¬
ja.
Predlog za volivno komisijo je

bil soglasno sprejet, nakar je de¬
lovni predsednik odredil krajši
odmor.
Po odmoru, ko se je dvorana

zopet napolnila, je predsednik
Bogdan Osolnik pozval ' vse pri¬
sotne, da izkažemo čast padlim
junakom z enominutnim mol¬
kom in med drugim izrekel sle¬
deče besede: »Tovariši in tovari¬
šice! Preden začnemo danes s
svojim delom, je prav, da posve¬

timo vse svoje misli padlim tova¬
rišem, ki so v izpolnjevanju na¬
log za domovino žrtvovali svoje
dragoceno življenje, da se spom¬
nimo padlih junakov. Ta svetla
misel, polna ljubezni in hvalež¬
nosti, naj obišče tiste samotne
grobove naših tovarišev partiza¬
nov, najboljših sinov slovenske¬
ga naroda, ki počivajo v zemlji,
ki so jo branili za nas in za naše
potomce. Naj se ustavi na tistih
slovenskih pokopališčih, kjer po¬
čivajo ubiti talci. Naj poljubi
grobišča na Rabu, v Italiji in
Nemčiji, kjer se je končalo trp¬
ljenje slovenskih internirancev in
ujetnikov. Naj se ustavi v ječah,
ki so poslušale smrtne vzdihlja¬
je mučenih in nedolžnih žrtev.«
Vsi ginjeni pod vtisom teh in

podobnih besed smo zagledali
četo partizanov, ki je prikoraka¬
la z zastavo, se obrnila proti
nam, dvignila roke v pozdrav in
spustila zastavo. Vsi prisotni smo
stoje zapeli pesem »žrtvam« in
tako izkazali spoštovanje za svo¬
bodo padlim borcem.
Po odhodu pozdravne čete je

stopil na govorniški oder vihar¬
no pozdravljen Boris Kidrič, se¬
kretar izvršnega odbora OF slo¬
venskega naroda. Njegov referat
je bil nekak obračun dotedanje¬
ga dela OF, Dotaknil se je zloma

bivše jugoslovanske vojske, ob¬
sodil njihove voditelje ter poka¬
zal veličastno pot dveletnih uspe¬
hov, naporov in žrtev osvobodil¬
ne borbe. Poudaril je, da je oku¬
pator zapisal naš narod smrti. V
ta namen je iznašel najbolj bar¬
barsko sredstvo — izseljevanje.
Razen tega je še moril, ropal in
požigal. Nato je omenil ustanov¬
ni sestanek OF, kjer so se znašli
delegati KP, demokratičnega kri¬
la v slovenskem Sokolu, krščan¬
skih socialistov in slovenskih
kulturnih delavcev. Te skupine so
se združile na temelju akcijskega
programa za demokratično ure¬
ditev Jugoslavije. Nato je poka¬
zal protiljudsko delovanje Rup¬
nika, Mihajloviča in Paveliča ter
jih obsodil kot izdajalce. Ko nam
je slikal veličino naše vojske pod
vodstvom tov. Tita, je dvorana
grmela od navdušenja. Nato je
pozval vse odposlance in preko
njih ves slovenski narod, naj se
z vsemi silami upre sovražniku
in se strne okrog OF, da izžene¬
mo z naše zemlje najhujšega, to¬
da poslednjega sovražnika, nem¬
škega okupatorja. Ob viharnem
ploskanju je zapustil govorniški
oder, k njemu pa je stopil dr.
Ivan Ribar ter mu čestital.

(Se nadaljuje)
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TUDI ONI NAJ VEDO — NAŠI NAJMLAJŠI! TUDI ONI NAJ VEDO — NAŠI NAJMLAJŠI!

Po pripovedovanju tovariša Žnidaršiča Pavla

Po razpadu fašistične Italije septembra 1943 je bil
naš kraj osvobojen, vendar le za kratek čas. 40.000
Nemcev je prodiralo s tanki in drugimi motornimi
vozili proti Reki. Partizani-terenci so jim rušili de-
eto in postavljali zasede. Ob tej priliki je nesrečno
končalo partizansko oklepno vozilo. Partizanske za¬
sede so začele streljati. Nemci so odgovorili na ogenj
in s 16 tanki zavili proti Premu. V mestu so se usta¬
vili, vdirali v hiše in iskali hrano. Spraševali so po
partizanih. Potem so nadaljevali pot proti Celjam.
S seboj so vodili tudi tovariša Pavla, ki jim je
moral pokazati pot in jim služiti v primeru, da bi

Riše in piše Zoran Didek

partizani napadli. In partizani so res imeli namen
napasti nemško kolono tankov. Niso vedeli, da se v
prvem tanku nahaja tov. Pavel. Zadnji trenutek sc
bili obveščeni, da je v tanku domač človek in so
tako opustili svoj prvotni namen.
Oklepniki so se nemoteno pomikali proti Celjam.
»Na pol poti sem skušal preprositi Nemce, da bi me
pustili domov. Povedal sem jim, da imam otroke in
da me čaka delo. Vedel sem, da so partizani okrog
in sem pričakoval njihov napad. Zato sem se hotel
pred napadom rešiti.«

3. do 4- 8. Angleški VV film:
GANGSTERJI. i
5. do 6. 8. Ameriški barvni ki-

nemaskopski film: DOM NA
GRIČU.
7. do 8. 8. Ameriški VV film:

NAJLJUBŠI UCENEC.
10. do 11. 8. Zahodnonemški

kriminalni film: ZADNJI BODO
PRVI.
14. do 15. 8. Španski barvni VV

zabavni film: CARMNE IZ GRA¬
NADE. (Tretji film iz serije PRO¬
DAJALKA VIJOLIC. Glavna vlo¬
ga SARA MONTI-)
21. do 22. 8. Švedski kriminalni

VV film: V KREMPLJIH VOHU¬
NOV.
24. do 25. 8. Ameriški zabavni

VV film: TAKE VRSTE ŽEN¬
SKA. — 25. 8. Ob 10. uri dopol¬
dne sovjetski barvni mladinski
film: MIŠ IN MAČKA.
28. do 29. 8. Italijanski ljubavni J

film: TISTO JE MOČNEJŠE OD
MENE. — (Zanimiva panorama
»sladkega življenja« v Rimu.)
Mladini izpod 16 let prepovedan
vstop!
31. do 1. 9* Francoski kinema- |

skopski uporniški film: OKUS
NASILJA.

Šolski odbor osnovne šole »Drago¬
tina Ketteja« Ilirska Bistrica —
razpisuje naslednja delovna
mesta:
1 knjigovodja (lahko tudi le
honorarno), -

1 kurjača-hišnika,
2 snažilki

Nastop službe 1. septembra 1963.
Interesenti naj prijave z življenje¬
pisom dostavijo na upravo šole.
Razpis velja do zasedbe delovnih
mest.

Nemci me niso pustili, grdo so me pogledali in so
rekli: »Tukaj z nami moraš biti.«
Prišli smo v Celje. Vrgli so me iz oklepnika. Z njimi
sem moral hodit po vseh stranskih poteh v vasi.
Nemci pa so iskali partizane in mene vodili s seboj
kot talca.
Medtem Se je na Brkinovem dvorišču kuhala hrana
za partizane.

Nemci so preiskali dvorišče, hišo in hlev. V hlevu
so zagledali dve motorni kolesi. Zopet so vprašali,
če sta ta dva motorja partizanska. Zopet sem raz¬
ložil, da motorni kolesi nista od partizanov, tem¬
več od Italijanov, ki so zbežali. Sreča je bila, da so
se Nemci s tem odgovorom zadovoljili in niso dalje
spraševali.
Dva vojaka sta se vsedla na motorje in se odpeljala.
Nemci se niso dolgo zadrževali. Mogoče jih je bilo

Sreča je bila, da so v zadnjem trenutku partizani
zbežali in sta na dvorišču ostala le dva 100 litrska
brzoparilnika. Videl sem začudene obraze Nemcev
in pričakoval najhujše. Vprašali so me, kaj je to.
Hitro sem se znašel in razložil, da so bili tukaj ita¬
lijanski vojaki, ki so se vračali domov in ko sc zve¬
deli za Nemce, so vse pustili in zbežali. Tu se je
pojavil tudi stari Komar, ki jo to potrdil.

strah zapuščene vasi in samote, ali pa napada par¬
tizanov. Mene so spremili do tanka in me zopet
grobo vrgli v oklepnik. Odpeljali smo se nazaj proti
Premu.
Po našem odhodu so se vrnili v vas partizani, ki so
se prej umaknili v bližnje grmovje in gozd. V miru
in z zadovoljstvom so prejeli vsak svoj obrok.«

KONEC

Zaključek
šolskega leta

v vrtcu
Za zaključek šolskega leta so

v vrtcu pripravili lepo in prisrč¬
no prireditev. Prišli so skoraj vsi
mali varovanci s svojimi starši,
sorodniki ter povabljeni gostje-
Cicibani so najprej navdušili

gledalce s pisanim programom
nastopov. Izkazal se je pevski
zbor ter posamezni pevci, dru?i
so povedali pesmice, ki so se jih
naučili, tretji so zaplesali kolo —
točka se je vrstila za točko. Naj¬
bolj pa je bilo seveda slovesno
slovo 22 varovancev, ki pojdejo
jeseni v šolo. Po govoru tovari¬
šice upravnice, ki se je v imenu
vseh poslovila od njih in jim za¬
želela lepih uspehov pri prvem
važnem koraku v življenje, so
pripeli vsem bodočim šolarjem
lep nagelj v gumbnico. Sila mo¬
dro so se ti držali in zakaj ne,
saj so vendar vsi z lepim uspe¬
hom dovršili vrtec!
Ob koncu so bili vsi povabljeni

na zakusko in program je bil za¬
ključen v vedrem in prijetnem
razpoloženju.


